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内 容 摘 要 

内 容 摘 要 

在这个网络信息日益发达的现代社会中，网络银行因有网络信息技术要素

的植入而具有得天独厚的优势，具有不可估量的广阔发展前景。与此同时，网

络银行法律监管也一直是许多学者的研究焦点。 

本文结合国内外网络银行的发展现状及网络银行法律监管现状，指出当前

我国有关网络银行法律监管所存在的问题，并在此基础之上，结合国内实际情

况，对我国网络银行法律监管的完善提出建议。全文包括前言、正文和结语等

三部分，其中正文分为四章： 

第一章是“网络银行概述及其法律监管的必要性”。本章在介绍了网络银行

的概念、特点和种类后，对网络银行产生的动因与发展作了阐述，并剖析了法

律监管的必要性。 

第二章是“域外和国际组织网络银行法律监管现状以及借鉴”。本章分别以

英美和巴塞尔银行监管委员会为例介绍了域外和国际组织网络银行法律监管现

状，并提出我国可以借鉴之处。 

第三章是“我国网络银行法律监管现状及存在问题”。本章介绍了我国网络

银行法律监管现状和所存在的问题，其中在存在问题部分指出了我国网络银行

法律监管所存在的监管目标的错位、监管意识的滞后、监管模式不适应网络银

行的发展、持续性监管不健全和监管法律体系不健全等方面的问题。 

第四章是“我国网络银行法律监管的完善”。本章分别从监管目标和监管理

念、监管主体之间的协调机制、自律监管、监管的配套法律制度、市场准入法

律监管、持续性监管和市场退出的法律监管共七个角度提出了完善我国网络银

行法律监管的具体建议。 

 

关键词：网络银行；法律；监管；体系。
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ABSTRACT 

ABSTRACT 

Information in the network increasingly developed modern society, online 

banking due to the implantation of information technology network elements has a 

unique advantage, with incalculable broad prospects for development. At the same 

time, the network of legal supervision of banks has been the focus of many research 

scholars. 

This paper reviewed the development status of Internet banking and Internet 

Banking Supervision of the law, pointed out the Internet Banking Current law 

regulatory issues, and on this basis, combined with the actual situation, give sound 

recommendations of the legal regulation of network banking. Full-text including 

introduction, body and conclusion of three parts, of which the body is divided into 

four chapters: 

The first chapter is "Internet Banking Overview and legal regulation need" This 

chapter introduces the concept, characteristics and types of online banking, the 

creation and development of the network banking were described and analyzed the 

need for legal regulation. 

The second chapter is "the legislative status of legal and regulatory of Internet 

banking of extra-territorial and international organizations, and as well as draw on."  

the Basel Committee on Banking Supervision Anglo-American example introduced 

extra-territorial and international organizations, the legal regulatory status of Internet 

Banking and make our country can learn from it. 

The third chapter is "China's Internet banking situation and problems of legal 

regulation." This chapter describes the status of our network of banks and the legal 

regulatory problems, including some of the problems pointed out the legal regulation 

of network banks exist in the dislocation of the regulatory objectives, regulatory lag 

of consciousness, not suited to online banking supervision mode of development, 

continuing regulation and supervision of the legal system is not perfect and 

imperfect aspects. 

The fourth chapter is "the legal regulation of China's Internet banking perfect." 
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论我国网络银行的法律监管 

Separately in this chapter it presents the objectives and idea of supervisory, 

regulatory coordination between the main mechanism, the self-regulatory, the 

supporting legal system, market access, sustainable regulatory and market exit of the 

legal system, and makes specific perfect recommendations for legal regulation of 

China's Internet banking  

 

Key Words: Internet banking; The law; Regulation; System. 
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缩略语表(Abbreviations) 

缩略语表(Abbreviations) 

WellsFargo 美国富国银行 

SFNB 美国安全第一网络银行 

FFIEC 联邦金融机构检查委员会 

OCC 美国货币监理署 

OTS 美国储蓄机构监理局 

FDIC 美国联邦存款保险公司 
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前  言 

 1

前  言 

21 世纪是信息知识经济，金融业是经济发展的核心要素之一，而网络银行

是网络信息技术与银行相结合的产物，是金融业的一大创新。网络银行是信息

技术运用于金融业的一次成功的典范。正是基于这样的优势，从美国 1995 年诞

生第一家网络银行起至现在，短短十几年间网络银行在全球特别是在发达国家

得到了迅猛发展。至今，大部分国家都相当重视网络银行，都试图在网络银行

的激烈竞争中赢得一席之地。 

然而，网络银行在快速发展的同时，给各国的金融监管带来了许多新问题

和挑战。面对这些问题和挑战，以美国为首的许多发达国家率先进行了探索并

建立了比较完善的网络银行法律监管体系。同时，国际社会也进行了广泛的交

流和合作，例如，巴塞尔银行监管委员会在国际性银行监管中扮演十分重要的

角色，成立了电子银行工作小组对网络银行法律监管进行专门研究，先后发布

了一系列有关网络银行监管的法律文件，对世界各国网络银行法律监管的立法

发挥了重要的示范作用。 

相比之下，我国网络银行尚处在发展的初期，与此相适应的是网络银行法

律监管和相关研究也只是处于起步阶段。为此，本文试图从网络银行和法律监

管的基础概念入手，介绍域外网络银行法律监管的先进经验，并指出我国网络

银行法律监管存在的不足，再提出一些完善建议，以期对我国网络银行法律监

管的完善起到一定作用。 
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